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بِسْمِ اللهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ
﴿ وَاللّهُ أَخْرَجَكُم مِّن بُطُونِ أُمَّهَاتِكُمْ لاَ تَعْلَمُونَ شَيْئًا وَجَعَلَ لَكُمُ الْسَّمْعَ وَالأَبْصَارَ وَالأَفْئِدَةَ لَعَلَّكُمْ تَشْكُرُونَ ﴾
                                                         ( سورة النحل ، آية 78 )
مستخلص الدراسة
اسم الباحث: أحمد حسن أحمد نصير.
عنوان الدراسة : "فاعلية برنامج مقترح في العلوم قائم على نظرية فيورشتين في تنمية دافعية الإنجاز وبقاء أثر التعلم وبعض مهارات التفكير المركب لدى التلاميذ المعاقين سمعياً بالمرحلة الابتدائية" .

 جهة الدراسة : كلية التربية بأسيوط – جامعة أسيوط .

أهداف الدراسة : هدفت الدراسة إلى التعرف على فاعلية برنامج مقترح في العلوم قائم على نظرية فيورشتين في تنمية دافعية الإنجاز وبقاء أثر التعلم وبعض مهارات التفكير المركب لدى التلاميذ المعاقين سمعياً بالمرحلة الابتدائية .

مجموعة الدراسة : تكونت مجموعة الدراسة من(30) تلميذاً وتلميذة من التلاميذ المعاقين سمعياً بالصف السابع الابتدائي .

مواد وأدوات الدراسة : 
أولاً : مواد الدراسة وشملت برنامج مقترح لتدريس العلوم للتلاميذ المعاقين سمعياً ضمّ :
· كراسة نشاط التلميذ .
· دليل المعلم .
ثانياً : أدوات الدراسة وشملت :
1. مقياس دافعية الإنجاز .                      
2. اختبار تحصيلي في وحدتي (الطاقة) و(المخاليط) .                      
3. مقياس مهارات التفكير المركب .  
نتائج الدراسة : توصلت الدراسة إلى النتائج التالية :
1- وجود فرق ذي دلالة إحصائية عند مستوى (0.01) بين متوسطي درجات مجموعة الدراسة في التطبيقين القبلي والبعدي لمقياس دافعية الإنجاز لصالح التطبيق البعدي ، وبحجم أثر بلغ (11.594)، ونسبة كسب معدل بلغت (1.2) مما يشير إلى فاعلية البرنامج المقترح في تنمية الدافعية للإنجاز لدى مجموعة الدراسة .
2- وجود فرق ذي دلالة إحصائية عند مستوى (0.01) بين متوسطي درجات مجموعة الدراسة في التطبيقين القبلي والبعدي للاختبار التحصيلي ككل ، ومستويات التذكر والفهم والتطبيق كل على حدة لصالح التطبيق البعدي ، وبحجم أثر بلغ (12.748) ، ونسبة كسب معدل بلغت (1.22) مما يشير إلى فاعلية البرنامج المقترح في تنمية التحصيل لدى مجموعة الدراسة .
3-  عدم وجود فرق ذي دلالة إحصائية عند مستوى (0.05) بين متوسطي درجات مجموعة الدراسة في التطبيقين البعدي والبعدي المؤجل للاختبار التحصيلي ، أي أن للبرنامج أثراً إيجابياً على بقاء أثر التعلم لدى مجموعة الدراسة .
4- وجود فرق ذي دلالة إحصائية عند مستوى (0.01) بين متوسطي درجات مجموعة الدراسة في التطبيقين القبلي والبعدي لمقياس مهارات التفكير المركب لصالح التطبيق البعدي ، وبحجم أثر بلغ (13.007) ، ونسبة كسب معدل بلغت (1.21) مما يشير إلى فاعلية البرنامج المقترح في تنمية بعض مهارات التفكير المركب لدى مجموعة الدراسة .
Abstract
Researcher's Name: Ahmed Hassan Ahmed Nosier.
Title of the Study: The Effectiveness of a Suggested Program in Science, Based on Feuerstein's Theory, in Developing Motivation of Achievement , Retention of Learning Effect, and some complex Thinking Skills of Hearing - Impaired Elementary School Pupils. 

Place of the Study : Assiut Faculty of Education - Assiut University.
Objectives of the Study: This study aimed at investigating the effectiveness of a Suggested program in science, based on Feuerstein's theory, in developing motivation of achievement , Learning effect retention, and some complex thinking skills of hearing - impaired elementary school pupils. 

Group of the Study: The group of the study consisted of 30 seventh primary hearing - impaired pupils.
Materials and Tools of the Study:
First : The materials of this study involved a Suggested program for teaching science to hearing - impaired pupils includes: a pupil's handbook - a teacher's guide .
Second : The tools of this study involved :
1- A test for measuring motivation of achievement. 

2- An achievement test in two units: "Energy"  and  "Mixtures".
3- A test for measuring some complex thinking skills.

Results of the Study: The present study reached the following results:
1- There were statistically significant differences at the 0.01 level between the mean scores of the study group in the both pre-and post - administration of the Motivation of Achievement Test in favour of the post – administration, with an effect size of 11.594 and a modified gain ratio of 1.2, which indicates the effectiveness of the Suggested programme in development motivation of achievement for the study group.
 2- There were statistically significant differences at the 0.01 level between the mean scores of the study group in the both pre-and post - administration of the achievement test in favour of the post – administration, with an effect size of 12.748 and a modified gain ratio of 1.22, which indicates the effectiveness of the Suggested programme in developing achievement for the study group.

3- There were no statistically significant differences at the 0.05 level between the mean scores of the study group in the both post -  and delayed - administration of the achievement test, which indicates the effectiveness of the Suggested programme in learning effect retention for the study group.
4- There were statistically significant differences at the 0.01 level of between the mean scores of the study group in the both pre-and post - administration of the test of complex thinking in favour of the post – administration, with an effect size of 13.007 and a modified gain ratio of 1.21, which indicates the effectiveness of the Suggested programme in developing some complex thinking skills for the study group.
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